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Nyomtatott és online sajtó 
 

 

Orbán Viktor: háborúról és békéről szól a június 9-ei választás 
2024. május 25. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Demokrata, atv.hu 

A június 9-ei választás háborúról és békéről, a jövőről, a gyerekeink jövőjéről, egyáltalán a 

magyar életlehetőségekről szól - jelentette ki a miniszterelnök a Patrióta Youtube-

csatornájának adott vasárnapi interjújában. Orbán Viktor Bohár Dániel riporter kérdésére az 

adás elején elmondta: a Robert Fico szlovák kormányfővel szembeni merénylet szíven ütötte, 

és első gondolatával természetesen kollégája életéért aggódott. A második gondolata az volt, 

hogy Brüsszelben egyedül marad álláspontjával, ha háborúról van szó, valamint az, hogy 

ráerőltetnek mindenfajta extra biztonsági szabályokat. A háborúról szólva a kormányfő 

kiemelte: az európai politikusok leginkább taktikai, elrettentő eszközként gondolnak az 

atombombára, és nem olyanra, amit ténylegesen be kell vetni. A problémának viszont azt 

nevezte, hogy senki sem gondolta a második világháborúban sem, hogy majd be kell vetni, vagy 

be fogják vetni az amerikaiak. 

 

Nagy János: mindannyiunk érdeke, hogy Közép-Európa tovább épüljön 
2024. május 25. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap 

Egy közép-európai sorsközösségben vagyunk szlovákok és magyarok, és mindannyiunknak az 

az érdeke, hogy Közép-Európa tovább épüljön - mondta a Miniszterelnöki Irodát vezető 

államtitkár a Baska magyarul beszél című film rozsnyói díszbemutatója után tartott 

kerekasztal-beszélgetésen szombat este. Hangsúlyozta, nem a múltat, hanem a jövőt kell 

építeni, de "a múltból semmit sem szabad elengedni és elfelejteni, mert azzal együtt alkotjuk a 

jövendőt". Nagy János úgy fogalmazott, a magyarok és a felvidéki magyarok története érződik 

és látszódik Baska József élettörténetén. Az azt bemutató filmre azért van szükség, hogy 

"tudjuk, hogy kik vagyunk, mert hogyha tudjuk, hogy kik vagyunk, akkor azt is tudhatjuk, hogy 

kik lehetünk és kik leszünk" - hangoztatta. Nagy János elmondta, hogy mielőtt Rozsnyóra 

érkezett volna, ellátogatott a gombaszögi táborba, és megdöbbentette, amit látott. Úgy 

fogalmazott, "nincsen benne a magyar kulturális, mentális térképben kellőképpen 

Gömörország, benne Rozsnyó és Gombaszög, pedig ez egy fantasztikus környék". 

 

Potápi Árpád János: a Svédországban élő magyarok egész életükben a hazájuk 

nagykövetei maradnak 
2024. május 25. – MTI, hirado.hu, Vajma.info 

A Svédországban élő magyarok egész életükben a hazájuk nagykövetei maradnak - mondta 

Potápi Árpád János nemzetpolitikáért felelős államtitkár, aki szombaton részt vett a 

Svédországi Magyarok Országos Szövetségének (SMOSZ) jubileumi közgyűlésén a svédországi 

Hälleberga városában. Az államtitkár a svédországi magyar közösségnél tett látogatást, mivel 

az SMOSZ most ünnepelte fennállásának 50. évfordulóját. A legutóbbi tisztújító közgyűlés 
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2024. március 23-24-én került megrendezésre, melynek során Bihari Szabolcsot újra a 

szövetség elnökének választották. Potápi Árpád János szombaton az MTI-nek telefonon 

elmondta: az 1974-ben alakult SMOSZ a svédországi magyarság legerősebb szervezete, 1956 

eszmei örökségét ápolja, és mindent megtesz azért, hogy a kint élő magyarok meg tudják 

tartani nyelvüket, kultúrájukat, hagyományaikat és identitásukat, emellett kulturális hidat 

teremtenek a svédországi és Kárpát-medencei magyarság között. 

 

Lomnici Zoltán: minden idők legnagyobb békemenete készül 
2024. május 26. – MTI, hirado.hu, origo.hu 

Minden idők legnagyobb békemenetére készül a Civil Összefogás Fórum (CÖF) és a Civil 

Összefogás Közhasznú Alapítvány (CÖKA), ami "bizonyságtétel, tanúságtétel is lesz" - közölte 

ifj. Lomnici Zoltán, a CÖF-CÖKA szóvivője a Kossuth rádió Vasárnapi újság című műsorában. 

Az alkotmányjogász elmondta, a június 1-jei esemény annyiban mindenképpen más lesz az 

eddigiekhez képest, hogy új útvonalon, új helyszínen tartják meg, a "béke szigete" szimbóluma 

alatt zajlik. A demonstrációra 11 órától várják majd a résztvevőket a gyülekezőhelyen, a Lánchíd 

pesti oldalán, onnan indul a menet 13 órakor a Margitszigetre. A szóvivő elmondta: talán még 

soha nem kaptak ilyen sok visszajelzést a fővárosból, vidékről és a külhoni magyarság részéről. 

            
Kelemen Hunor továbbra is várja a PNL magyarázatát arra, hogy miért fogtak 

össze az AUR-ral Szatmár megyében 
2024. május 24. – Krónika, maszol.ro, erdon.ro 

Kelemen Hunor továbbra is várja a Nemzeti Liberális Párt (PNL) vezetőinek magyarázatát 

arra, hogy a liberálisok miért fogtak össze Szatmár megyében a Románok Egyesüléséért 

Szövetséggel (AUR) egy olyan kampányban, amelynek egyetlen üzenete: „Harcoljunk a 

magyarok ellen!”. Az RMDSZ elnöke pénteki nagyváradi sajtótájékoztatóján beszélt a témáról. 

Úgy vélekedett, hogy a PNL válasza vélhetően azért késik, mert szégyellik az AUR-ral kötött 

helyi koalíciót. Kelemen Hunor annak apropóján beszélt a témáról, hogy csütörtökön a 

kormány elfogadta az antiszemitizmus, az idegengyűlölet, a radikalizálódás és a gyűlöletbeszéd 

megelőzésének és leküzdésének 2024–2027-es országos stratégiáját. A szövetségi elnök 

üdvözölte a kormány döntését, de megjegyezte, hogy a gyűlöletbeszéd felerősödéséért 

elsősorban a politikusokat terheli a felelősség a választási kampányban és azon kívül is. 

Kijelentését azzal indokolta, hogy a társadalom egy része követendőnek tarthatja a politikusok 

rossz példáját. Ebben az összefüggésben a PNL és az AUR Szatmár megyei összefogását 

említette.  
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Kelemen Hunor: ha évente lenne választás, talán jobban megértenénk egymást 
2024. május 24. – maszol.ro 

Sajnálatos, hogy nincs minden évben választás, mert kampányidőben jó dolgok történnek: a 

romániai pártok magyarul is kommunikálnak – vélekedett Kelemen Hunor, az RMDSZ 

országos elnöke, amikor pénteken Cseke Attila szenátor, az RMDSZ Bihar megyei 

tanácselnökjelöltje és Bíró Rozália, parlamenti képviselő, az RMDSZ nagyváradi 

polgármesterjelöltje társaságában tartott sajtótájékoztatót Nagyváradon. A szövetség vezetője 

rámutatott arra, hogy ahol vannak jelöltjeik, ott a román pártok a magyar közösség felé magyar 

nyelven is kommunikálnak. Ha minden évben lenne választás, talán ők is megtanulnának 

magyarul, és jobban megértenénk egymást, belátnák, hogy az, amit kérünk, az nem ellenünk 

szól – mondta Kelemen Hunor. Szerinte a rendszerváltás óta eltelt 34 évben a sikerük annak 

tudható be, hogy erős közösséget építettek és ezen nem csak kampányidőben, hanem a 

hétköznapokon is dolgoztak. „Ez a siker titka, és ezt akarjuk folytatni” – jelentette ki. 

 

Tíz év alatt kétszáz lélekkel gyarapodott a merész gazdasági terveket dédelgető 

Gyulakuta lakossága  
2024. május 24. – Krónika 

A Maros megyei Gyulakuta azon kevés erdélyi magyar községek közé tartozik, ahol az utóbbi 

két népszámlálás időszaka között nőtt a helyi lakosság száma, mégpedig közel kétszázzal. Az 

egykori hőerőművéről ismert községközpontban nagyívű tervek születtek a helyi gazdasági élet 

fellendítésére, amit jól mutat, hogy egyre több fiatal család marad helyben. Varga József 

polgármesterrel vették számba a község kitörési lehetőségeit. A hat faluból álló – Gyulakuta, 

Bordos, Csöb, Havadtő, Kelementelke és Rava – község ama kevés magyarlakta közigazgatási 

egységek közé tartozik Erdélyben, ahol a 2011-es népszámlálás adataihoz képest a 2021-es 

cenzuson nem csökkent, hanem jelentősen nőtt a lélekszám. A tíz évvel korábban jegyzett 4670 

fős lakosság tíz év alatt közel kétszázzal, 4857 főre nőtt, amiből 4563 polgár vallotta magát 

magyarnak. A létszámnövekedés mögött többek között az áll, hogy a helyi fiatal családokban 

magas a gyerekvállalási kedv, ez Marosszék viszonylatában is kiemelkedő. A község falvainak 

kilenc iskolájában és nyolc óvodájában hatszáz gyerek tanul, a statisztikai adatok szerint az 

utánpótlás terén sincsenek gondok.  

 

Összefogást akarnak, nem beolvadást – Zakariás Zoltán EMSZ-elnök a 

választásokról a Krónikának  
2024. május 24. – Krónika 

A négy évvel ezelőtti megmérettetéshez képest idén kevesebb erdélyi településen indított 

jelölteket a június 9-ei, az európai parlamentivel egy időben tartandó helyhatósági választáson 

az Erdélyi Magyar Szövetség, Zakariás Zoltán pártelnök azonban úgy véli, ahol listát állítottak, 

ott erősebb csapat szállt ringbe. A politikai alakulat vezetőjét az EMSZ választási kínálatáról, a 

megmérettetés tétjéről, az RMDSZ-szel kötött, de nyögvenyelősen működő megállapodásról 

kérdezték. 
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Brutálisan ütős dokumentumfilm készült az AUR magyargyűlöletéről  
2024. május 24. – maszol.ro 

A Románok Egyesüléséért Szövetség (AUR) nyíltan magyarellenes magatartása felbátorítja 

azokat, akik maguk is magyarellenesek, de eddig nem adtak teret nyilvánosan ezen nézeteiknek 

- fogalmazta meg a George Simion vezette párt egyik komoly veszélyét a társadalomra Benkő 

Erika jogvédő. Az általa vezetett Mikó Imre Jogvédelmi Szolgálat az Arany horizontok - Az AUR 

felemelkedése című dokumentumfilmben összegezte mindazt, amit a szélsőséges párt képvisel. 

A film elkészítésének céljára vonatkozó kérdésünkre Benkő Erika, a szolgálat vezetője 

elmondta: fontosnak tartották összesíteni és egyben tálalni az AUR eddigi magyarellenes 

megnyilvánulásait és az ezzel kapcsolatos politikai tevékenységét. „A mindennapok gondjai 

mellett hajlamosak vagyunk elfelejteni az AUR magyarokkal szemben elkövetett folyamatos 

uszítását, és egyáltalán azt az egzisztenciális fenyegetést, amit ez a szervezet jelent ránk nézve. 

A dokumentumfilm brutálisan ütős lett, ugyanis így keretezve és összefoglalva bemutatni 

mindazt, amit az AUR képvisel, megdöbbenti a nézőt. 

 

Bemutatkozott Székelyudvarhelyen a Magyar Polgári Erő 
2024. május 24. – maszol.ro 

A mérleg nyelve szeretne lenni Székelyudvarhelyen a Magyar Polgári Erő (MPE), ahol nyolcfős 

tanácsos jelöltlistával indul a június 9-i helyhatósági választásokon. A polgármesteri, illetve a 

megyei önkormányzat jelöltlistáin nincs pártpreferenciájuk, az EP-képviselőjelölti listáján 

viszont egyértelműen az RMDSZ jelöltjeit támogatják. Csütörtök este mutatta be 

tanácsosjelöltjeit Székelyudvarhelyen a Magyar Polgári Erő. A tavaly márciusban megalakult 

politikai szervezet a székely anyavárosban nyolcfős tanácsosjelölt listával, polgármesterjelölt 

nélkül indul a helyhatósági választásokon. Az önmagára a Magyar Polgári Párt szellemi 

jogutódjaként tekintő szervezet listáján Gagiu Levente közgazdász, Bindea Dániel vállalkozó, 

Bartus Virág közgazdász, Ünver Muharrem kereskedő, Boros Barna testnevelés tanár, Sükösd 

Ildikó vállalkozó, Nagy Sándor ügyvezető és Ilyés Imre vállalkozó neve szerepel. 

 

Vincze Loránt: meg kell erősíteni az erdélyi magyarság érdekképviseletét 
2024. május 26. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Demokrata, PestiSrácok.hu, maszol.ro, 

Körkép.sk 

Az idei választásokon az erdélyi magyarságnak meg kell erősítenie érdekképviseletét, így lesz 

biztos támasza, politikai eszköze és erős hangja a közösségnek - hangoztatta Vincze Loránt, a 

Romániai Magyar Demokrata Szövetség (RMDSZ) EP-képviselője vasárnap Marosvécsen 

(Brancovenesti), a felújított református templom felszentelésén. Hozzátette: a magyarok akkor 

tudnak megkerülhetetlen közösségi erőt felmutatni, ha egyenként elmennek szavazni. "A 

június 9-én arról döntünk, hogy megőrizzük, ami a miénk. Maradjunk ott minden 

intézményben, ahol a sorsunkról döntenek, ne mások döntsenek rólunk, a fejünk fölött. Legyen 

továbbra is saját hangunk az Európai Parlamentben, a településeken, a megyei tanács élén, az 

önkormányzatokban!" - buzdított a voksoláson való részvételre az EP-képviselő. 
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Vincze Loránt: A Szilágy megyei magyarság életerős, jól megszervezett közösség 
2024. május 26. – maszol.ro 

Kampánykörútja során a Szilágyságba is ellátogatott Vincze Loránt, az RMDSZ európai 

parlamenti képviselőjelöltje, aki Szilágycsehben és Bősházán, majd Zilahon a helyi RMDSZ-es 

szimpatizánsokkal végigvonult a város főutcáján és a Kraszna utcán, ahol be is kopogtatott az 

emberekhez. „A Szilágy megyei magyarság életerős, jól megszervezett közösség, amely a 

választásokon mindig megmutatta az erejét, élen járt az eddigi választási eredményekben, és 

biztosan így lesz most is, hiszen azt tapasztaltam Szilágycsehben és itt, Zilahon is, a magyar 

közösség tudja, hogy mit akar, tudja azt, hogy a következő választásokon dől el, hogy lesz-e erős 

képviselete itt az önkormányzatokban, és lesz-e hangja Brüsszelben” – mondta Vincze Lorant. 

A képviselő továbbá hozzátette, Zilah utcáit járva azt tapasztalta, hogy a magyarok érzik a 

választások tétjét, hogy mennyire fontos a közösség számára az, hogy újra ott legyünk 

Brüsszelben és megvédjük, kiálljunk a magyar közösségünkért. 

 

Nincs kihívója, folytathatja a munkát Nyárádszereda polgármestere 
2024. május 24. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

Széleskörű lakossági konzultációt követően állította össze a nyárádszeredai önkormányzat azt 

a településfejlesztési tervet, amely a Bocskai Terv 2.0 címet kapta.  Tóth Sándor polgármester 

a település kultúrotthonában található városi könyvtárban mutatta be pénteken a négy évvel 

ezelőtt megszületett Bocskai Terv folytatásául szolgáló projektet. Mind mondta, a Bocskai Terv 

2.0 nem a 2024-2028-as periódust kell megcélozza, hanem 2028 után egy átívelő programnak 

kell lennie. A városvezető közölte, tíz fő tengelye van a Bocskai Tervnek. Az infrastrukturális 

fejlesztések közé tarozik a csatorna- és vízhálózat fejlesztése, mellékutcák aszfaltozása és 

járdák, illetve kerékpársávok kialakítása, egy új híd építése a Nyárád  folyó fölött, a közvilágítás 

korszerűsítése, a nyárádszeredai kultúrotthon felújítása, új utcanévtáblák felszerelése és 

parkolók létesítése. 

 

Antal Árpád: teljes életet csak a szülőföldön lehet élni 
2024. május 24. – MTI, maszol.ro, hirado.hu 

Bár hasznos elmenni külföldre tanulni, dolgozni, teljes életet csak a szülőföldön lehet élni - 

mondta a több száz sepsiszentgyörgyi végzős diák pénteki ökumenikus ballagási ünnepségén 

Antal Árpád, Sepsiszentgyörgy újrázni készülő polgármestere. A RMDSZ színeiben újabb, 

ötödik mandátumára pályázó székelyföldi elöljáró felidézte: annak idején maga is elment 

Kolozsvárra, Budapestre tanulni, dolgozni, de hazatért, mert teljes életet a szülőföldön, 

Erdélyben lehet élni, írja az MTI. Felidézte: 1993-ban végzett évfolyamának mintegy 40 

százaléka külföldön él, és míg az első osztálytalálkozón utóbbiak „jobban érezték magukat a 

bőrükben", sikeresebbnek tartották magukat, az idő múlásával megfordult a helyzet az itthon 

maradottak javára. Borus-Siklódi Botond, a Romániai Magyar Pedagógusok Szövetségének 

(RMPSZ) elnöke a végzősökhöz szólva elmondta: eddig mások hoztak döntéseket helyettük, 

eljött az idő, hogy felelősséget vállaljanak magukért és küzdjenek céljaikért.  
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Négy új díszpolgára van Szatmárnémetinek 
2024. május 24. – maszol.ro 

A magyar és a román közösség két-két tagját tüntette ki díszpolgári címmel Kereskényi Gábor 

polgármester az idei Szatmárnémeti Városnapok nyitórendezvényén. Pénteken kezdetét vette 

az idei Szatmárnémeti Városnapok, a helyi közösség legnagyobb ünnepe. A kezdés azonban 

nem volt zökkenőmentes, már a polgármesteri köszöntő előtt fekete felhők gyűltek az égen – 

ennek ellenére a köszöntőt és az azt követő díszpolgári címek átadása zavartalanul zajlott. 

„Városunk története jól mutatja, hogy az igazán fontos dolgok nem szavakkal valósulnak meg. 

A ma vállalásaitól függ, hogy miként íródik történelmünk következő fejezete. (…) A város 

különleges kulturális sokszínűsége miatt fontos, hogy összetartó közösség legyünk. Egy város 

sorsát ugyanis nem lehet megosztottságra építeni. (…) Isten éltesse Szatmárnémetit, Isten 

éltesse a város lakóit” – mondta Kereskényi Gábor polgármester, majd a díszpolgári címek 

átadása következett. 

 

Iohannis nyelv- és identitásőrzésre buzdít a külhoni románok napján  
2024. május 26. – Krónika 

A román identitás, nyelv és hagyományok megőrzésére szólított fel a külhoni románság napja 

alkalmából megfogalmazott vasárnapi üzenetében Klaus Iohannis. Az államfő emlékeztetett 

arra, Romániában 2015 óta május utolsó vasárnapján ünneplik a határon túli román 

közösségek napját. „Együtt megváltoztattuk az állami intézmények viszonyulását az 

otthonuktól távol élőkhöz. A hatóságok most már jobban megértik, hogy a külföldi 

munkavállalást vagy tanulást miként lehet veszteségből olyan lehetőséggé változtatni Románia 

számára, amelyet nem szabad elszalasztani” – olvasható az elnöki hivatal honlapján közzétett 

üzenetben. Iohannis hangsúlyozta, hogy mára már célzott közpolitikák léteznek az országba 

visszatérő román állampolgárok tapasztalatainak hasznosítására. 

 

Konstruktív ellenzék akar lenni az MPE Kézdivásárhelyen 
2024. május 26. – maszol.ro 

Úgy akarnak ellenzékben tevékenykedni, hogy azzal a város fejlődését szolgálják – 

hangsúlyozták a Magyar Polgári Erő (MPE) jelöltjei Kézdivásárhelyen. A politikai tömörülés 

polgármesterjelöltje és a tanácsosjelöltek egy része a Gábor Áron szobornál tartottak 

sajtótájékoztatót. Az eseményen jelen volt Kulcsár-Terza József, az MPE ügyvezető elnöke is, 

aki elöljáróban elmondta: a jelöltek a programjuk egy részét ismertetnék, ugyanis tervük, hogy 

folyamatosan legyen kommunikációjuk a sajtó irányába is. Lukács László polgármesterjelölt 

kifejtette: a több észrevétel érkezett a városlakók részéről, azokat igyekeznek meghallgatni és a 

programjukba illeszteni. A jelölt elsősorban a polgármesteri hivatal nagyobb mértékű 

digitalizálását is célul tűzte ki, hogy hatékonyabb legyen az ügyintézés, ugyanakkor könnyítsék 

a hivatal munkatársai munkáját is. 
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Egy osztálynyival több magyar nyolcadikos végez idén Maros megyében  
2024. május 26. – szekelyhon.ro 

Idén még több magyar nyolcadikos végez Maros megyében, mint az elmúlt évben, viszont jóval 

kevesebb német tannyelvű diák készülhet középiskolába – bizonyítják a Maros megyei 

tanfelügyelőség adatai, amelyeket Antal Levente Mihály főtanfelügyelő-helyettes osztott meg a 

Székelyhonnal. Tavaly összesen 4758 nyolcadikos volt Maros megyében, ebből 1582 diák 

magyar, illetve 97 német tannyelvű osztályban végzett. Az idei tanévben 4771 diák végzi el az 

általános iskolát a megyében, ebből 1603 tanuló magyar, 80 diák pedig német tannyelvű 

osztályba jár. Tehát 21-el több magyar diák kezdi a középiskolát idén megyeszinten. Többek 

között ezért is van szükség új osztályok indítására, de a változó igények miatt is.  

 

Szilágyság: Felavatták az új magyargoroszlói óvodát 
2024. május 26. – maszol.ro 

Új óvoda épült a régi helyére, az általános iskola szomszédságában, a szilágysági 

Magyargoroszlón. Örömünnep volt ez a helybéliek számára, mert ősztől modern épületben 

tanulhatnak a kicsik. Dobrai Ferenc polgármester beszédében elmesélte, hogy az öt helyiségből 

álló, központi fűtéssel ellátott óvoda PNDL 2 programon keresztül jöhetett létre. A régi óvoda 

tetőszerkezete már veszélyessé vált, az épületben nem volt mellékhelyiség, a fűtésrendszer nem 

volt korszerű, ezért nagy örömmel fogadták, hogy pályázat útján két és fél éve elkezdhették a 

munkálatokat. A létesítmény, mint mondta, nem jöhetett volna létre az országos RMDSZ és 

Seres Dénes képviselő nélkül. A polgármester további örömhírt közölt: aláírták a szerződést az 

iskola felújítására, ezáltal a munkálatokat már jövőre elkezdhetik. Beszédében kiemelte: a helyi 

jó tanügyi káderekkel a gyermekek kiválóan fognak fejlődni. 

 

A Fekete-Körös mentén élő magyarokról szóló könyvet mutattak be 

Nagyváradon 
2024. május 26. – erdon.ro 

Körös körül, feketén fehéren címmel jelent meg Domonkos László író legújabb kötete, 

amelyben a Fekete-Körös mentén élő magyarok múltját és jelenét mutatja be. A kötetet előbb 

a Fekete-Körös mellett lévő Tenkén, majd Nagyváradon mutatták be május 23-án és 24-én. 

Tenkén a református egyházközségben Megyasszai Attila lelkipásztor adott otthont a 

könyvbemutatónak. A lelkipásztor köszöntője után Nagy József Barna, a kötetet kiadó Magyar 

Polgári Egyesület (MPE) vezetője köszöntötte az egybegyűlteket, majd Domonkos László 

beszélt a könyvről. Mint elmondta, Tenkén lassan visszatérő vendégnek számít, hiszen hat 

alkalommal járt már a településen. A tenkei látogatásai, a Polgári Egyesület vezetőjével való 

régi barátsága, a szórványról folytatott beszélgetéseik során érlelődött meg benne, hogy a 

Fekete-Körös mentén élő magyarokról könyvet írjon. Az elhatározást tett követte, és Nagy 

József Barnával együtt tavaly szeptemberben több mint egy hetet töltöttek el a Fekete-Körös 

mentén, ahol minden települést felkerestek, ahol magyarok élnek. 
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FELMÉRÉS: A Smer nyerné az EP-választást, ha májusban tartanák 
2024. május 24. – Új Szó 

Amennyiben az EP-választást május második felében tartanák, a Smer győzne 24,4%-os 

eredménnyel a Progresszív Szlovákia (PS) előtt, amely 23,5%-ot szerezne. A harmadik helyen 

a Hlas végezne 10,3%-kal, mögötte a Republika (9%), a KDH (7,1%), az SaS (5,7%) és a 

Szlovákia (Slovensko) mozgalom (5,3%) futna be. Nem jutna be az Európai Parlamentbe a 

Magyar Szövetség (4,8%), az SNS (4%), a Demokraták (3,4%) és az ĽSNS (1,7%). A 

közvélemény-kutatást a Robert Fico (Smer) miniszterelnök ellen elkövetett merénylet után 

készítették május 14. és 21, között, online, 414 válaszadó bevonásával. 

 

Gúta és Nagydobrony mától testvértelepülések 
2024. május 24. – Új Szó 

Halász Béla gútai és Nagy Ferenc nagydobronyi polgármesterek péntek délelőtt aláírták a 

testvértelepülési kapcsolatról szóló szerződést – közölte Gúta önkormányzata. A kárpátaljai 

Nagydobronyba tegnap utazott el egy 13 fős gútai küldöttség. A testvértelepülési kapcsolat 

létesítése mellett látogatásuk további céljai, hogy ápolják a Gúta és Nagydobrony közti 

munkakapcsolatot, de a protokolláris viszonyon túlmutató együttműködést is szeretnék 

kiépíteni. A jó viszonynak egyébként hosszú évekre nyúlik vissza a története. Legutóbb idén 

márciusban „Fogjunk össze Nagydobrony községért“ című jótékonysági estet tartottak a 

kárpátaljai község megsegítésére a gútai Adamis Anna Városi Művelődési Központban. 

 

Kiállítás nyílt a külhoni magyar szakköri közösségek munkáiból Lakiteleken 
2024. május 24. – Felvidék.ma 

Májusban nagyszabású országos kiállítássorozattal zárja az évet az egyedülálló ASzakkör 

Program. Nemcsak minden magyarországi vármegyében szerveznek az 2023/2024-es évadot 

lezáró kiállításokat a szakköri közösségek május utolsó heteiben, hanem a határon túli magyar 

szakkörök is lehetőséget kaptak a bemutatkozásra. A külhoni közösségek alkotásaiból a 

Nemzeti Művelődési Intézet székházában Lakiteleken nyílt kiállítás május 23-án, csütörtökön. 

A program keretében a Kárpát-medencében több mint két és fél ezer szakköri közösség 

működik Magyarország Kormányának támogatásával, melyekből minden negyedik külhoni 

régiókban, 74 pedig a Felvidéken szerveződött. 

 

Pedagógusok zarándoklata 
2024. május 24. – Felvidék.ma 

A Szlovákiai Magyar Pedagógusok Szövetsége Érsekújvári Területi Választmánya másodízben 

szervezi meg az iskolaév végéhez közeledve azt a zarándoklatot, melyre meghívja a felvidéki 

magyar iskolák pedagógusait. A zarándoklatra 2024. június 14-én kerül sor. Salgó Gabriella, az 
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Érsekújvári Területi Választmány elnöke elmondta, hogy a tavalyi évben a kürti templom és a 

ciglédi Mária-kegyhely közti távolság megtétele volt a zarándoklat útvonala, melynek sikerén 

felbuzdulva, az idei évben is megszervezik a zarándoklatot. Mint mondta, “Találkozhatunk a 

kollégákkal, kötetlen beszélgetésekkel, imával, lelki felfrissüléssel térhetünk haza és vissza az 

iskolákba.” 

 

Év végén elkezdődhet a várpark revitalizációja Léván 
2024. május 24. – Bumm.sk 

Léva városa a várpark revitalizációját készíti elő. A park felújítása előreláthatólag 12 hónapig 

tart majd. A felújítás a magyarországi testvérvárossal, Érddel közös, határon átnyúló projekt 

része, a jóváhagyott támogatás összege 1 051 923 euró. Jelenleg a kifizetésről szóló szerződés 

megkötéséről tárgyalnak – tájékoztatott a városháza. A revitalizáció során felújítják a járdákat, 

a park keleti részén a történelmi falakat és a kerítést. Ezenkívül kitisztítják a tavat, kiegészítik 

a megvilágítást, és egy színpadot is létrehoznak. A növényzet revitalizációja is a projekt részét 

képezi. A park felújítása előreláthatólag 12 hónapig tart majd, ennek befejezését az 

önkormányzat a 2026-os év elejére várja. 

 

Berényi: „az EP- választások arról is szólnak, hogy az itteni felvidéki magyar 

politikának van-e jövője” 
2024. május 25. – Felvidék.ma 

Milyen Európát szeretnénk? címmel május 25-én került sor a Szövetség a Közös Célokért 

(SZAKC) társulás és a Mosonmagyaróvári Nagycsaládosok Életfa Egyesület közös programjára 

Taksonyfalván, a Szabadidőközpontban, melyen a határ mindkét oldaláról érkező résztvevők 

jelenléte mellett került sor az EUROKON24 nevet viselő Európa-konferenciára. A projekt az 

Interreg Magyarország-Szlovákia Program Kisprojekt Alapja támogatásával valósul meg az 

Európai Unió társfinanszírozásával. A pódiumbeszélgetésen Deutsch Tamás, az Európai 

Parlament képviselője és Berényi József, a Régiók Európai Bizottságának a tagja, Nagyszombat 

megye alelnöke beszélgettek. Berényi szerint a választások egyúttal arról is szólnak, hogy az 

itteni felvidéki magyar politikának van-e jövője. 

 

Somogyi Alfréd: A nemzeti identitás jelentősége Európában 
2024. május 25. – Felvidék.ma 

Taksonyfalván, a Milyen Európát szeretnénk? Című konferencián beszédet mondott a Selye 

János Egyetem Református Teológiai Karának dékánja, Somogyi Alfréd is. Ahogy mondta: “A 

globalisták – az én értékrendem szerint szólva – egy olyan gonosz tervet eszeltek ki, ami nem 

a nemzeteket számolja fel hanem az egyéneket, a nemzetek fiait és leányait.”- majd hozzátette 

- “Mi, a konzervatív oldalon, ledöbbenve figyeljük az ebbe az irányba mutató jeleket és 

próbáljuk védeni a nemzeti szuverenitást a globalista látással szemben, valamint a nemzeti 

identitás fontosságát a kozmopolita világlátással szemben.” 
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Pandy Péter: Az uniós intézmények a jogállamisági eljárást politikai eszközként 

használják 
2024. május 25. – Ma7.sk 

Pandy Péter, a Magyar Szövetség EP-listáján másodikként induló politikus szerint a két 

jogállamisági eljárás között lényeges különbség, hogy "míg Lengyelországgal szemben az 

eljárás megindítását az igazságszolgáltatás függetlensége elleni összehangolt támadás 

indokolta, addig Magyarország esetében rendszerszintű jogállamisági problémákra hivatkozva 

indult el, azaz a lengyel problémahalmaz kisebb, így könnyebben megoldható a magyarnál". 

Fontosnak tartja, hogy a magyar közösség is kellő képviselethez juthasson az Európai 

Parlamentben és ezáltal a nemzeti ügyeket érintő jogállamisági ügyek tárgyalásánál is 

hallassuk a hangunkat. 

 

Berényi: A magyar kisebbséggel szemben elkövetett második világháború utáni 

sérelmeket máig nem rendezte az állam 
2024. május 26. – Ma7.sk, Új Szó, Körkép.sk 

A Markíza Televízió Testre szabva című hétvégi politikai vitaműsorának volt a vendége Berényi 

József, a Magyar Szövetség EP-listavezetője. Vitapartnerei Richard Sulík, az SaS és Jaroslav 

Naď, a Demokrati pártok listavezetői voltak. A vitaműsor vendége volt továbbá Zuzana 

Gabrižová, az Euractiv portál főszerkesztője, aki a politikusok konkrét ígéreteit értékelte. A 

Fico elleni merényletet elutasító parlamenti határozatot a vitaműsor résztvevői közül Berényi 

és Sulík is pozitívan értékelte, gesztusértékűnek tartják azt. Nem maradtak ki a vitaműsorból a 

kisebbségi témák sem. Berényi szóba hozta a Minority Safe Pack ügyét, illetve a Beneš-

dekrétumokkal fogalkozó programpontjukat, melyen belül kizárólag a kollektív bűnösség 

kérdésével foglalkoznak. 

 

Gömör-Nógrádra is szükség van, hogy újra magyar képviseletünk legyen az 

Európai Parlamentben 
2024. május 26. – Felvidék.ma, Körkép.sk 

Berényi József, Nagyszombat megye alelnöke, a Magyar Szövetség Európai Parlamenti 

választások listavezetője beszédet mondott Tornalján, a Gömör-Nógrádi Összetartozás 

Napján. Elmondta Gömörben a kultúrának mély gyökerei vannak. Megemlítette Tompa 

Mihály, Czinka Panna, Mikszáth Kálmán, a politikusok közül Szentiványi József munkásságát. 

“Ha bejutok az Európa Parlamentben, nem hiszem, hogy rajtam kívül lesz még valaki, aki 

pontosan tudja a térképen, hol van Vály-völgye, Balog-völgye, Sajó-völgye vagy a Medvesalja” 

– szögezte le Berényi József. Ahogy mondta, más pártok listáján is vannak magyar jelöltek, de 

csak egy lista, a 4-es lista olyan, amelynek 15 magyar jelöltje van, s minden dél-szlovákiai 

magyar lakta régiót képviselnek. 
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Ide jutottunk: Csáky Pál a progresszív magyargyűlölők szekerét tolja 
2024. május 26. – Körkép.sk 

Már órákkal a Robert Fico elleni merénylet után megindult a narratívháború a felelősökkel 

kapcsolatban, ami a mai napig tart. Csáky Pál, az MKP korábbi elnöke ezzel kapcsolatban nem 

csak azt jelentette ki, hogy a merényletet Fico saját magának köszönheti, de módszeresen 

elhallgatta azokat a túlkapásokat is, amelyeket a progresszív oldal követett el az elmúlt 

években. Az csak hab a tortán, hogy kiállt a háború folytatása mellett is. Csáky saját közössége 

érdekeinek fordított hátat akkor, amikor elhallgatta, hogyan támadják a magyar közösséget és 

az anyaországot a progresszív pártok. Mint amilyen a PS, a Demokrati, az SaS. Hogy hogyan 

kiáltották ki a magyar közösséget biztonsági fenyegetésnek, és hogyan riogatják választóikat a 

magyar határrevízióval. 

 

A „független és objektív” Markíza műsorvezetője szerint Szlovákiában 

„orbanizálják a sajtót” 
2024. május 26. – Körkép.sk, Bumm.sk 

A szlovákiai sajtó „orbanizációjáról” beszélt Michal Kovačič, a Markíza televízió Testre szabva 

című politikai műsorának moderátora annak kapcsán, hogy az általa vezetett műsor adásidejét 

a tuljadonosok lerövidítették. Állítása szerint a Markíza hónapok óta politikai nyomás alatt áll, 

de nem csak a politikusok, hanem a tulajdonosok részéről is. Aki hétről hétre követi a politikai 

műsorokat, az tapasztalta már, hogy a Markíza televízió még szlovákiai mércével sem volt az 

objektív tájékoztatás mintapéldája. A vitaműsorokban a kérdések irányítottak, sőt, még az 

elnökválasztási kampány során is lehetett tapasztalni hiányosságokat. Sejthető volt, hogy ha 

Robert Fico és a Smer visszatér a hatalomba, a csatorna komoly gondban lesz, és így is történt. 

 

Nehogy elmenjen a brüsszeli hajó! 
2024. május 26. – Száraz Dénes, Ma7.sk 

Úgy tűnik, az utóbbi időben komoly divat lett a Felvidéken nem magyar pártra szavazni. 

Amikor a magyar pártok még egymással civakodtak, némileg érthető is volt a kiábrándultság 

belőlük, de most, amikor már csak a Magyar Szövetség maradt talpon, a többiek lekoptak, 

elkoptak, érthetetlen ez az elfordulás! Nincs elfogadható magyarázat arra, hogy a hírek szerint 

a felvidéki magyaroknak csak 36 százaléka tervezi a Magyar Szövetségre leadni a voksát az 

európai parlamenti választásokon. Az AKO felmérése állítólag azt is kimutatta, hogy a felvidéki 

magyarság 2/3-a már szlovák pártot favorizál, illetve közömbös a választások iránt! A 

gyilkossági kísérlet persze sok mindent átírhat, ám a Magyar Szövetséget ez most annyira nem 

érinti. Sőt, a felvidéki magyar szavazó úgy érezheti, hogy szavazatával hozzájárulhat a szlovák 

konzervatív-liberális oldal meccsének eredményéhez. 
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Jubiláló Magyar Majális 
2024. május 26. – Ma7.sk 

Május 25-én a dunaszerdahelyi Vásártéren szervezte meg a X. Magyar Majálist a helyi 

Csemadok alapszervezete és járási titkársága, Dunaszerdahely Város Önkormányzata és a 

Sikabony Polgári Társulás. A közösségépítő rendezvény célja, hogy összehozza a magyar 

embereket és a város szervezeteit. A szervezők próbálnak minden korosztályt megszólítani, a 

legkisebbektől kezdve az idősebb generációig. Hájos Zoltán, Dunaszerdahely polgármestere 

megnyitó beszédében kifejtette, hogy ezzel a rendezvénnyel közösséget tudunk erősíteni, 

hiszen itt most különböző generációk mutatják be és élik át közösen magyar hagyományainkat, 

a magyar kultúrát. Rajkovics Péter, portálunk munkatársa az Európa jövője című közéleti 

fórum keretében két EP-listavezetővel társalgott. Vendége volt Deutsch Tamás, a FIDESZ – 

Magyar Polgári Párt EP-képviselője és Berényi József, aki a Magyar Szövetség színeiben 

Nagyszombat megye alelnöke. 

 

Feléled hamvadó poraiból a híres bártfai fürdőszálló 
2024. május 26. – Ma7.sk 

Nevét Széchenyi István jeles magyar politikusról, nemesről, nemzetébresztőről kapta. Ahogy 

változtak az idők, előbb Hotel Slávia lett belőle, majd amikor orvosi rendelőknek adott otthont, 

a Palace nevet kapta. Csak a szocializmus idején lett belőle Dukla Szálló. Huszonkét évet kellett 

várnia a felújításra, de most úgy tűnik, végre bekövetkezik. A nemzeti kulturális örökségnek 

számító bártfai Dukla Szállót 1895-ben építették, biztonsági okokból 2002-ben zárták be 

véglegesen. A felújítást a Bártfa fürdő, rt. saját forrásból fedezi, várhatóan 2025 őszén kerül sor 

a megnyitására. Két-három éven belül pedig az új jobb és bal épületszárny felújítása is 

megvalósulhat, 200-220 fekvőhelyes kapacitással. 

 

Rozsnyón mutatkozott be a Baska magyarul beszél 
2024. május 26. – Ma7.sk 

Rozsnyón tartották a Baska magyarul beszél című dokumentumfilm felvidéki filmpremierjét. 

A film Baska József Munkácsy-díjas festőművész történetén keresztül állít emléket a 

Csehszlovákiából kitelepített magyaroknak. A rozsnyói Baska család 1947-ben szökött 

Magyarországra. Egy családapa, feleségével és négy gyermekével egy éjszaka alatt, mindenüket 

hátrahagyva, egy szénásszekéren menekültek a felvidéki magyarságot sújtó intézkedések elől. 

Az akkor 12 éves Baska József számára ez az élmény meghatározó volt egész élete és 

munkássága folyamán. A rendező, Baska Barbara édesapja ezen gyermekkori élményeiről, 

traumáiról emlékezik meg a Baska magyarul beszél dokumentumfilmben, amely azonban nem 

csak Baska Józsefről szól, hanem több ezer Csehszlovákiából kitelepített magyarnak állít 

emléket. 
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Az újvidéki Európa Kollégium közössége kapta a Fiatalok a Polgári 

Magyarországért díjat 
2024. május 24. – MTI, hirado.hu, Magyarszo.rs, Vajma.info 

Az újvidéki Európa Kollégium közössége vehette át a Fiatalok a Polgári Magyarországért díjat 

pénteken, Budapesten. A Polgári Magyarországért Alapítvány ünnepségén Kövér László, az 

Országgyűlés elnöke azt mondta, amikor 2005-ben Újvidéken megszületett az Európa 

Kollégium terve, "akkor mi, magyarok és szerbek, Szerbiában élő magyarok és Magyarországon 

élő szerbek mindannyian hittünk az eszményeink szerinti Európában". Ez az Európa 

mindannyiunk számára a béke, a demokrácia, a jólét, az igazságosság és a méltányosság 

eszményein alapult. Napjainkra azonban fokozatosan kiderült mindannyiunk számára, hogy a 

valóságban az intézményei által megjelenített és képviselt Európa nem a béke, hanem a háború, 

nem a demokrácia, hanem a diktatúra, nem a jólét, hanem az elszegényedés, nem az 

igazságosság, hanem az igazságtalanság, nem a méltányosság, hanem a méltánytalanság 

irányába halad - mondta. A kollégium működési költségeit a magyar kormány vállalta: 2015-

ben 65 millió forintot, 2016-tól pedig évi 200 millió forintot biztosított az intézmény 

működésére, amelyet 2023-ban és idén is 320 millió forintra emelt - mondta. 

  

A Szabadkai Főkonzulátuson már átvehetőek a szavazási levélcsomagok 
2024. május 26. – PannonRTV 

Magyarország Belgrádi Nagykövetségen hétfőtől vehetik át a választópolgárok a szavazási 

levélcsomagjaikat. Tájékoztató az Európai Parlament tagjainak 2024. június 9-re kitűzött 

választásáról a Szerb Köztársaságban élő magyar állampolgárok részére. A magyarországi 

lakcímmel NEM rendelkező, június 9-ig a 18. életévét betöltő minden magyar állampolgár 

(„külföldi lakcím” van feltüntetve a lakcímkártyáján) szavazhat, aki szerepel a központi 

(választói) névjegyzékben, vagy oda 2024. május 15-ig bezárólag kérte a felvételét. Ha már 

adott le levélszavazatot valamely korábbi magyarországi választáson, akkor benne van a 

névjegyzékben. A magyarországi lakcímmel nem rendelkező, névjegyzékbe vett magyar 

állampolgárok levélben szavazhatnak.  
 

Hűség le tudta győzni Fantáziát! 
2024. május 25. – Magyarszo.rs 

Több ezren látogattak ki a Vajdasági Vágta döntőjére a szabadkai lóversenypályára. Rendkívül 

izgalmas versenyt hozott a döntő. Fantázia nem tudta visszaverni Hűség támadását. Fantázia 

csak másodikként ért célba Földes Lucával. Adorján lovasa Zboray Viktória Licinio Londonnal 

harmadik, míg Magyarkanizsa lovasa Rostás Zsolt Vajkot lovagolva negyedik lett. A három 

győztes jut el a szilvásváradi döntőre. A legjobb kishuszárnak, illetve A XII. Vajdasági Vágta 

győztesének járó serleget dr. Pásztor Bálint, a VMSZ elnöke adta át. A kishuszárok futamát a 

várakozásoknak megfelelően Domján Korina nyerte meg a már jól ismert kishegyesi Bohóc 

nyergében, izgalmas versenyben megelőzve az oromi színekben futó Félix Fantáziát, amelyet 
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Vajda Balázs lovagolt. A huszárgyerekek futamában a péterrévei Vajda Anna ért elsőnek célba 

Jáde hátán, így ez a három kovas is ott lesz majd Szilvásváradon. 

 

A régiók közötti együttműködés ünnepe 
2024. május 25. – Vajma.info 

A hétvégén tartották meg a Duna–Körös–Maros–Tisza Eurorégió ünnepét, amikor is a szerb–

román–magyar hármas határ két napra mindhárom ország felé átjárható volt. A Szerbiából 

érkezők nem csak Magyarország irányába a már meglévő Rábé–Kübekháza határátkelőt 

használhatták, hanem a Romániához tartozó Óbébára is átléphettek. A DKMT Eurorégiót 27 

éve azzal a céllal hívták életre, hogy létrejöjjön egy politikai, gazdasági, kulturális, oktatási és 

sportfejlesztési együttműködés. Ennek egyik kézzelfogható és nagy horderejű eredménye volt 

a Rábé–Kübekháza határátkelő két évvel ezelőtti megnyitása is. Szombaton, Rábé falunál a 

hármashatárkőnél kilenc órakor kezdődött az ünnepség, a temesvári Bega fúvószenekar 

eljátszotta a három szomszédos ország és az Európai Unió himnuszát, az Örömódát, majd a 

három szomszédos település Kübekháza, Óbéba és Majdán-Rábé diákjai futóversenyen vettek 

részt. 

 

Élő rádióműsor a Nemzetek Főzőversenyéről 
2024. május 26. – PannonRTV 

Hatalmas tömeg, finomabbnál finomabb fogások és remek hangulat. A Pannon Reggeli csapata 

élőben jelentkezett Kispiacról. A jó hangulatról és az érdekes beszélgetésekről Brasnyó, Sánta, 

Zeci és vendégeik gondoskodtak. Hatalmas tömeg, finomabbnál finomabb fogások és remek 

hangulat - ez jellemezte a 15. Nemzetek Főzőversenyét. A kispiaci eseményen vajdasági, 

felvidéki, erdélyi és magyarországi szakácsok mérték össze tudásukat. Pörkölt, babgulyás, 

töltött káposzta, kakashússal töltött ravioli - csak néhány ételkülönlegesség amelyek készültek 

a 15. Nemzetek Főzőversenyén. Az esemény fő célja, hogy a látogatók ízelítőt kapjanak a 

Kárpát-medence különböző régióinak jellegzetes ételeiből. Idén is sok fiatal vett részt a 

megmérettetésen. Szabó Annamária: „Főzünk egy kakaspörköltet, ami házi, családi 

alapanyagokból készül. Ez kakasos ravioli, aminek a tésztája spenótos, ez kakashússal van 

megtöltve. 

 

Táncra perdültek a jubiláris Folk Music Fest résztvevői 
2024. május 26. – PannonRTV 

A magyar népzene egyre közkedveltebb a fiatalok körében. Zárónapjához érkezett a palicsi Folk 

Music Fest. A népzenei rendezvény gyermekkoncerttel nyitotta második napját. A zenés 

programot hagyományosan a palicsi Vigadó teraszán szervezték meg. A kétnapos rendezvényt 

a palicsi nyári színpadon zárják Zvonko Bogdán gálakoncertjével. Már a koncert megkezdése 

előtt táncra perdültek a résztvevő gyerekek Palicson a Folk Music Fest második és egyben 

zárónapján. Szép számban összegyűltek a fiatalok a szervező Juhász zenekar Tudom én már... 

könyvbemutató koncertjére, melynek története egy juhász legény Kárpát-medencei körútját 
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mondja el, aki végül Vajdaságban találja meg boldogulását, mindez mesébe foglalva, 

népdalokkal és videókkal kiegészítve. 

 

Évadzáró műsort adott a hajdújárási Lifka Sándor Művelődési Egyesület 
2024. május 26. – PannonRTV 

A nagy múltú egyesületnek számos szakosztálya van, többek között énekkar, mesemondók, 

citerások, néptáncosok és újabban kézműves szakkör is működik, ők valamennyien 

bemutatkoztak az évadzáróban. Sövény Rudolf, az est házigazdája elmondta, a működést 

pályázati forrásokból igyekeznek fenntartani, de anyagi forrásokat biztosít a Magyar Nemzeti 

Tanács, Szabadka Város önkormányzata, és a tartomány is. A VMSZ szabadkai önkormányzati 

képviselője fontosnak tartja a jó lobbitevékenységet, hogy az egyesület meg tudja valósítani a 

folyamatos munkát, a szakosztályok fellépéseit és a gyerekek számára szervezett 

kirándulásokat is. Hosszabb ideig még tagsági díjat sem kellett fizetniük a néptáncosoknak, 

most pedig egy minimális hozzájárulást fizetnek, amiből az oktatók tiszteletdíját fedezik.  

 

 

150 éves a Zentai Önkéntes Tűzoltó Testület 
2024. május 26. – Vajma.info 

Vasárnap a Jézus Szíve templomban hálaadó szentmisét tartottak a Zentai Önkéntes Tűzoltó 

Testület fennállásának 150. évfordulója alkalmából. A szentmise végén Gregus László 

tűzoltótiszt mondott ünnepi beszédet, amiben többek között rámutatott, hogy a mai jubileum 

nemcsak a testület ünnepe, hanem az egész közösségé. Mindazoké az embereké, akik közvetve, 

vagy pedig közvetlenül részt vettek és jelenleg is részt vesznek a tevékenységükben, vagy pedig 

támogatásban részesítették az egyesületet. A zentai tűzoltó testület másfél évszázados 

folyamatos működése nem valósulhatott volna meg a zentai polgárok és a mindenkori 

városvezetés támogatása nélkül. A zentai vezetés egyébként 1874-ben döntött az Önkéntes 

Tűzoltó Egylet megalapításáról, amikor is a képzett tűzoltók rendelkezésére bocsátotta a 

tűzvédelmi eszközöket, hogy azokat szakszerűen kezelve küzdjenek a lángok ellen. Harminc 

évvel az egylet megalakulását követően az akkoriban gazdaságilag erős város tűzoltólaktanyát 

épített, ami jelenleg is a zentai lánglovagok bázisául szolgál. 

                        
Magyar kormánytámogatással épült óvodát adtak át Huszton 
2024. május 26. – Karpat.in.ua 

A Kárpát-medencei óvodafejlesztési program keretén belül új óvodával gazdagodott Huszt. A 

már több mint két éve zajló ukrajnai háború ellenére sem szakították meg a projektet és az 

építkezési folyamatot, ám a felmerülő nehézségek miatt így is hét évet kellett várnia erre a 

napra a Felső-tisza-vidéki magyarságnak. A Munkácsi Szent Márton Karitász 

közreműködésével felépülő óvodában keresztény értékeken alapuló, a magyar kultúrát, 

szokásokat átörökítő módszertan alapján nevelik majd a 40 oda járó gyermeket. 
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https://www.vajma.info/cikk/vajdasag/29644/150-eves-a-Zentai-Onkentes-Tuzolto-Testulet.html
https://life.karpat.in.ua/?p=188401&lang=hu
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Súlyos csend van Kárpátalján 
2024. május 25. – Demokrata 

Napihírek szerint nemcsak felerősödött, de rendkívül erőszakossá is vált a katonai sorozás 

Kárpátalján. Míg Kijevben teljes a nyugalom, a hadköteles korú férfiak is kinn sétálgatnak az 

utcán. A hadkiegészítő parancsnokságok emberei nemcsak személyautókat, de kamionokat és 

autóbuszokat is föltartóztatnak, akár a hivatásos sofőröket is leszállítva, hogy elküldjék őket a 

frontra. Brenzovics Lászlót, a Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség elnökét kérdeztük. 

 

Megtartotta éves közgyűlését a kárpátaljai magyar doktoranduszok szervezete 
2024. május 26. – Karpat.in.ua 

2024. május 25-én tartotta éves közgyűlését a Momentum Doctorandus, a kárpátaljai magyar 

doktoranduszok szervezete. Az eseményt hibrid formában rendezték meg, így a résztvevők a 

siófoki Hotel Azúrban és online is csatlakozhattak. A rendezvény kezdetén Fazekas Andrea, a 

szervezet elnöke köszöntötte a résztvevőket. Hangsúlyozta, a háborús nehézségek miatt nem 

volt ‒ a korábbiakhoz hasonlóan ‒ programokban gazdag az elmúlt év a szervezet életében, ám 

ennek ellenére sem tétlenkedtek. Elnöki beszámolójában részletezte a felvételi tájékoztató idei 

eredményeit. „Mi sem bizonyítja jobban, hogy van érdeklődés a tájékoztatónk iránt, mint az, 

hogy a januári magyarországi felvételi rendszert részletező bemutatóhoz több mint 100 

érdeklődő diák csatlakozott, és utólag több mint 500-an tekintették meg. A májusi ukrajnai 

felvételi tájékoztató szintén hasonló népszerűségnek örvendett” ‒ mondta el az elnök asszony. 

  

Új elöljárókat neveztek ki a Beregszászi kistérséghez tartozó egyes településeken 
2024. május 25. – KISZo.net 

Erről Babják Zoltán tájékoztatott közösségi oldalán. Mint kifejtette, a városi tanács 38. ülésén 

Tóth Ákost a Muzsalyi Elöljárói Körzet élére, Máté Jánost pedig a Borzsovai Elöljárói Körzet 

vezetőjévé nevezték ki. „Ezenkívül oktatási intézményhálózatunk 2023-2024-es optimalizálási 

tervével és a városi tanács határozataival összhangban a Csomai Líceumot elemi iskolává 

minősítettük, a csetfalvai, halábori és gecsei gimnáziumokban pedig óvodai részlegeket 

hoztunk létre” – tudatta a Beregszászi kistérség polgármestere. 

 

Ajándékcsomagok a Turjaremetei Inkluzív Központ növendékeinek 
2024. május 26. – KISZo.net 

Értékes ajándékcsomagokban részesültek a Turjaremetei Községi Tanács Inkluzív Erőforrás 

Központ diákjai. Az adomány Magyarország Ungvári Főkonzulátusa közreműködésével ért 

célba. Papp Ivett Laura nem első alkalommal jár a településen. A Pro Filii Alapítványhoz 

benyújtott sikeres pályázat révén korábban 20 db komplett számítógépet (asztali gép, monitor, 

billentyűzet, egér) és 50 db ajándékcsomagot juttatott el a kárpátaljai gyermekek rehabilitációs 

központjába. A budapesti lány idén is pályázott az alapítványnál, melynek eredményeként most 

újabb 50 gyermek számára vitt ajándékcsomagot a Turjaremetei Községi Tanács Inkluzív 

Központjába. A gyerekek rövid műsorral kedveskedtek jótevőjüknek, majd, miután Ivettet is 
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https://demokrata.hu/magyarorszag/sulyos-csend-van-karpataljan-826757/
https://life.karpat.in.ua/?p=188415&lang=hu
https://kiszo.net/2024/05/25/uj-eloljarokat-neveztek-ki-a-beregszaszi-kisterseghez-tartozo-telepuleseken/
https://kiszo.net/2024/05/26/ajandekcsomagok-a-turjaremetei-inkluziv-kozpont-novendekeinek-%e2%97%8f-karpati-igaz-szo/
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táncba vitték, a tanulók elfoglalták helyüket a közösségi teremben, ahol átadásra kerültek az 

értékes ajándékcsomagok. 

 

X. Kárpátaljai népzenei és néptánc tehetségkutató 
2024. május 26. – Karpat.in.ua 

dén tizedik alkalommal invitálta színpadra a „GENIUS” Jótékonysági Alapítvány a magyar 

népzenét és néptáncot kedvelő kárpátaljai fiatalokat. A jubileumi „Szól a fülemüle” 

tehetségkutató rendezvénynek a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola adott otthont. 

A 10 évvel ezelőtt létrehozott, a magyar népzene és néptánc csodálatos világának megismerését 

és megőrzését, a talentumok felfedezését céljául kitűző tehetségkutató idei programja 

hangulatát, az előadások színvonalát tekintve egy gálaműsorhoz hasonlított. A „Szól a 

fülemüle” tehetségkutató szakmai partnere a Hagyományok Háza Hálózat kárpátaljai 

kirendeltsége, védnöke a tiszapéterfalvai Pál család. Nem volt könnyű leküzdeni a 

nehézségeket, de megérte, fogalmazott Váradi Natália, a „GENIUS” Jótékonysági Alapítvány 

irodavezetője. 

 

Tereprendezési munkálatok a Vereckei Honfoglalási Emlékműnél 
2024. május 25. – Karpat.in.ua 

A Vereckei Honfoglalási Emlékművet minden magyar magáénak érzi éljen Kárpátalján, vagy 

bárhol a világon. Nem csoda, hogy több civil szervezet is felvállalta a környékének rendben 

tartását. A háborús viszonyok között azonban egyre nehezebbé vált. Legutóbb, a Nemzeti 

Összetartozás Napjához közeledve a KMKSZ támogatásával munkácsi cserkészek és 

magánszemélyek vállalták ezt a feladatot, akikhez csatlakoztak a Vigyázók is. Sűrű eső a 

Vereckei Hágón. Ez itt gyakori jelenség, senki sem csodálkozik rajta. Az önkéntesek csapata 

sem és persze nem akadályozta meg őket abban, hogy elkezdjék a munkát. Valamennyi 

résztvevő fontosnak tartotta, hogy a magyar nemzet egyik zarándokhelye méltó körülmények 

között fogadhassa az ide látogatókat. 

 

Májusi lelki nap a Beregszászi Szent Anna Karitász szervezésében 
2024. május 24. – Kárpátalja.ma 

Ismét lelki napot szervezett a Szent Anna Karitász Beregszászban, a római katolikus plébánián. 

A találkozó apropója a Szűzanya, a Béke Királynője ünnepe volt. Egy szép alkalom arra, hogy a 

karitász dolgozói, az önkéntesek és minden érdeklődő közösen imádkozzanak a várva várt 

békéért, valamint köszöntsék a Szűz Máriát, hiszen május az a hónap, amikor különösképpen 

kérjük az ő közbenjárását. A lelki nap vezetője Majnek Antal, a Munkácsi Egyházmegye 

nyugalmazott megyéspüspöke volt. Először a reggeli szentmise prédikációjában szólt az 

egybegyűltekhez. A szentmise után az egybegyűltek átmentek a Pásztor Ferenc Közösségi 

Házba, ahol Antal püspök egy előadás keretében folytatta gondolatait. Az előadás után a 

résztvevők kisebb csoportokban, szűkebb körben beszélgethettek a hallottakról. Elmondhatták 

saját tapasztalataikat, ezzel megerősítve és bátorítást adva egymásnak. 
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Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2024. május 24. – Kossuth Rádió 

 

Határon túli, anyaországi, sőt a diaszpórában élő újságíró társaikkal közösen fogott 

könyvkiadásba a Székelyföldi Magyar Újságírók Egyesület. Az első négy kötetet 

Sátoraljaújhelyen, a Kárpát-medencei Magyar Újságíró Egyesületek Közösségének 

találkozóján mutatták. A kötetekről a szerkesztő, Szekeres Attila beszél.  

 

Közel 50 kiadó, 35 stand és mintegy 80 program várja az érdeklődőket vasárnap délutánig a 3. 

Sepsibookon. A sepsiszentgyörgyi könyvvásárt és kortárs irodalmi fesztivált a Bod Péter 

Megyei Könyvtár munkatársai kezdeményezték, leginkább ők a szervezői és lebonyolítói is.  

 

1703-ban a lengyelországi Brezánban született a „A keresztyén világ minden fejedelmeinek és 

respublikáinak…” kezdetű, kiáltvány. Itt vette át Esze Tamás a vörös színű kuruc hadizászlót 

és a kiáltvány példányait, amely hadba szólította a magyar nemzetet. A Rákóczi-szabadságharc 

kezdetére emlékezett a Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség Mezőváriban és Beregszászon, 

ahol az elsők között bontották ki a szabadságharc zászlait.  

 

Idén 30 éves a kassai Rovás. A tekintélyes múltú művészetpártoló szervezet e három évtized 

alatt megszámlálhatatlan programot rendezett. Ennek csak egyetlen szeletét, a fő profilját is 

jelentő, megannyi kiállításról szóló, grafikailag igényesen megtervezett plakátjait sorakoztatja 

fel az évforduló tiszteletére rendezett kiállítás.    

 

Lelassultak a felújítási munkálatok a temesvári Magyar Házban, de folyamatosan zajlanak a 

programok, mind a Magyar Ház termeiben, mind a mellette megnyílt magyar boltban és 

kávézóban. A ház egyre inkább a város magyar közösségének központi találkozóhelyévé válik – 

mondta Tamás Péter, a Magyar Házat működtető Várbástya Egyesület elnöke. 

 

Hat évvel ezelőtt vásárolt meg közadakozásból egy régi portát Magyar Közösségi Ház céljára a 

Pécskai Kisebbségi Hagyományőrző Egyesület. Az ódon, több mint százéves épületet, 

kalákában kitakarították, terveket készítettek a felújítására, álmokat szőttek, hogy ott az Arad 

megyei magyarság egyik vidéki központját valósítják meg.  Azán a lendület alábbhagyott, az 

eddig összegyűlt pénzből sikerült idén pünkösdre kicserélni a tetőt – mondja Balta-Taics 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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Tünde, a Pécskai Kisebbségi Hagyományőrző Egyesület elnöke, aki bízik a közösség 

összefogásában továbbra is.  

 

Több kategóriában is székelyföldi díjazottja van az Év úti célja 2024 elnevezésű romániai 

turisztikai seregszemlének. Az üdülőhelyek kategóriában Szováta a harmadik helyezést érte el, 

Törcsvár és Félixfürdő mögött. A sóvidéki Szováta fő nevezetessége a Medve-tó, a világ 

legnagyobb heliotermikus tava, körülötte épült ki a 19. század végétől a város üdülőtelepe. Az 

önkormányzat arra törekszik, hogy a fejlesztések révén még vonzóbbá tegyék Szovátát - mondja 

Fülöp László Zsolt polgármester.  

 

Kárpát-medence 
2024. május 26. – M1 

 

Magyar cserkészet a háború árnyékában Kárpátalján 

 

Amikor azt halljuk valahol, hogy „Kárpátalja”, akkor leginkább a kemény munka és a kitartás 

jut az eszünkbe. Ez az a történelmi magyar vidék, amely 1944 óta a legnehezebb korszakát éli, 

mégis mindig képes az újjászületésre. Ehhez azonban olyan erős támaszokra van szüksége, 

mint a történelmi egyházak, az érdekvédelmi- és a civil szervezetek. Ilyen a Kárpátaljai Magyar 

Cserkészszövetség is, mely a háború ellenére is megállás nélkül teszi a dolgát. Legutóbb 

Beregszikláson a Föld napja alkalmából, a Pokol-bérc megmentése nevű nagyszabású 

hulladékgyűjtő akcióhoz csatlakoztak. A cserkészek az ezeréves határ mentén húzódó 

hegygerinc völgyében eredő, Scserbovec patak teljes hosszának megtisztítását vállalták 

magukra. 

 

Csűrdöngölő néptáncfesztivál 

 

Nem Katalin az egyedüli édesanya, aki ezen a napon gyermekét viseletbe öltözteti. A 36. 

Csűrdöngölő Gyermek és Ifjúsági Néptánctalálkozóra, amit idén is pünkösd előtt egy nappal 

szerveztek meg Csíkszeredában, 1300 csíkvidéki gyerek- és fiatal indult el, népviseletben.  A 

pünkösdi vásárral egybekötött rendezvény elindítója az András Alapítvány, melynek elnöke a 

társszervező, Hargita Nemzeti Székely Népi Együttes vezetője is egyben. Jól meghatározott 

szándékkal indította el a mára mozgalommá nőtt eseményt. 

 

Falugondnoki szolgálat a Délvidéken 

 

A többségében magyarok lakta délvidéki településen, Kishegyesen, 2002-ben alakult meg a 

Nők Kishegyesi Fóruma elnevezésű civil szervezet azzal a céllal, hogy segítse a faluban élőket. 

A fórum keretében Kreatív Kézműves Kör is működik, amely harminc tagot számlál. A tagok 

minden hétfő délután találkoznak, hogy közösen alkossanak. Az itt élő magyar nők számára 

sokat jelent, hogy van egy hely, ahol kikapcsolódhatnak és közösségben lehetnek. 

Látogatásunkkor épp mézeskalácsot sütöttek egy közelgő rendezvényükre. 
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13. alkalommal rendezték meg a Palócföldi Csalogány népdalversenyt   

 

Felvidéken, a Korponai-fennsík déli lábánál fekszik Ipolynyék. Ma a Nagykürtösi járás 

legnépesebb községének számít, országszerte híres bortermelő vidék. A többségében magyarok 

lakta településen több sikeres pályázatnak köszönhetően szinte teljesen megújult a Balassi 

Bálint Magyar Tanítási Nyelvű Alapiskola épülete, ami a járás egyik legnagyobb magyar 

iskolájának számít. Az intézmény egy, ma már igen rangosnak számító hagyományőrző 

rendezvényt indított el 13 évvel ezelőtt. 

 


